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Protokół nr LVII/23 

z sesji Rady Miejskiej w Świdnicy 

odbytej w dniu 29 września 2023 r. 

w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego  

w Świdnicy przy ul. Armii Krajowej 47 

 

 
Tematy sesji: 

 
 

1. Ślubowanie Radnego Rady Miejskiej w Świdnicy- Pana Michała Szczęsnego Zastawnego.  

2. Wręczenie przez Przewodniczącego Rady oraz Prezydent Miasta dyplomu nadania tytułu 

„Zasłużony dla Miasta Świdnicy” wraz z pamiątkowym medalem Pani Kazimierze Zając. 

3. Wybór ławników do Sądu Rejonowego w Świdnicy i do Sądu Okręgowego w Świdnicy na 

kadencję 2024-2027 

 

 
Godzina rozpoczęcia obrad – 10.00 

Godzina zakończenia obrad – 14.30 

 
 

W sesji uczestniczyli: 
 

 

1. Radni Rady Miejskiej w Świdnicy - (zgodnie z listą obecności, zał. nr 1): 

Wiceprzewodniczący Rady- Lech Bokszczanin, Józef Cygan, Przewodniczący Rady- Jan 

Dzięcielski, Wiceprzewodniczący Rady- Rafał Fasuga, Wiceprzewodnicząca Rady- Joanna 

Gadzińska, Krzysztof Grudziński, Tomasz Kempa, Krzysztof Lewandowski, Ryszard 

Makowski, Danuta Morańska, Luiza Nowaczyńska, Andrzej Ora, Marcin Paluszek, Lesław 

Podgórski, Magdalena Rumiancew-Wróblewska, Zofia Skowrońska-Wiśniewska, Aldona 

Struzik, Marcin Wach, Violetta Wiercińska, Władysław Wołosz, Michał Zastawny,  

Wiesław Żurek. 

Nieobecni radni: Jan Jaśkowiak 

 

2. Prezydent Miasta– Beata Moskal-Słaniewska 

3. Zastępca Prezydenta –Krystian Werecki 

4. Zastępca Prezydenta– Szymon Chojnowski 

5. Sekretarz Miasta–Maciej Rataj 

6. Skarbnik Miasta – Kacper Siwek 

7. Radca Prawny– Mariusz Starke 

8. Rzecznik prasowy– Magdalena Dzwonkowska 

 

9. Zaproszeni Goście, m. in.: 

 

o Dyrektorzy Wydziałów Urzędu Miejskiego / Pełnomocnicy Prezydenta: 

 

 - Joanna Salus-Komorowska –Dyrektor Wydziału Przetargów i Inwestycji Miejskich  

 - Maciej Gleba –  Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej  



 2 

- Małgorzata Synowiec –Dyrektor Wydziału Geodezji i Gospodarki Nieruchomościami  

- Małgorzata Osiecka – Dyrektor Wydziału Gospodarki Przestrzennej i Architektury  

- Izabela Siekierzyńska – Dyrektor Wydziału Polityki Społecznej i Spraw Socjalnych  

- Adam Mazur –Dyrektor Biura Bezpieczeństwa i Zarządzania Kryzysowego  

- Alicja Masny – Dyrektor Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej  

- Sławomir Kwiatkowski – Dyrektor Wydziału Transportu  

- Anna Skrzypacz -–Dyrektor Wydziału Funduszy Zewnętrznych i Rozwoju Gospodarczego  

- Jacek Piekunko – Dyrektor Wydziału Promocji  

- Apolonia Kawka-Szczygieł –Dyrektor Wydziału Spraw Obywatelskich  

- Kazimierz Chajduga – Audytor Wewnętrzny 

- Magdalena Urbańska-Malucha – Dyrektor Wydziału Edukacji 

 

o Kierownicy Referatów/ Biur Urzędu Miejskiego: 

 

- Radosław Werner – Kierownik Biura Sportu i Rekreacji 

- Joanna Trojan-Skała –Referat Kultury 

- Dorota Kruźlak – Kierownik Urzędu Stanu Cywilnego 

- Magdalena Okniańska -Kierownik Referatu Organizacji Pozarządowych 

- Przemysław Kondzior – Referat Obsługi Informatycznej  

 

o Dyrektorzy miejskich jednostek organizacyjnych oraz spółek z udziałem gminy: 

 

- Ewa Cuban -Dyrektor Miejskiej Biblioteki Publicznej 

- Zbigniew Curyl-Dyrektor Młodzieżowego Domu Kultury 

- Jerzy Żądło – Dyrektor Świdnickiego Ośrodka Sportu i Rekreacji  

- Tomasz Kurzawa - Prezes Zarządu Miejskiej Przedsiębiorstwo Komunikacyjne 

„Świdnica” Sp. z o.o. 

- Jacek Piotrowski - Prezes Zarządu Miejskiego Zakładu Energetyki Cieplnej w Świdnicy 

Sp. z o.o.  

- Marek Zawisza - Prezes Zarządu Świdnickiego Towarzystwa Budownictwa Społecznego 

Sp. z o.o. 

- Tomasz Jaworski –Prezes Świdnickiego Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji  

Sp. z o.o.  

 
    

PORZĄDEK OBRAD: 

1. Otwarcie LVII sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum. 

2. Informacja o wstąpieniu Pana Michała Szczęsnego Zastawnego w skład Rady 

Miejskiej w Świdnicy. 

3. Ślubowanie Radnego Rady Miejskiej w Świdnicy- Pana Michała Szczęsnego 

Zastawnego.  

4. Wręczenie przez Przewodniczącego Rady oraz Prezydent Miasta dyplomu nadania 

tytułu „Zasłużony dla Miasta Świdnicy” wraz z pamiątkowym medalem Pani 

Kazimierze Zając. 

5. Przedstawienie porządku obrad LVII sesji Rady Miejskiej. 

6. Powołanie Komisji Uchwał i Wniosków. 

7. Przyjęcie protokołu z LVI sesji Rady Miejskiej. 

8. Wybór ławników do Sądu Rejonowego w Świdnicy i do Sądu Okręgowego w 

Świdnicy na kadencję 2024-2027:  
▪ przedstawienie opinii Zespołu opiniującego kandydatów na ławników, 

▪ przedstawienie i przyjęcie projektu uchwały w sprawie pozostawienia bez dalszego biegu 

zgłoszenia kandydata na ławnika (zał. nr 1, proj. LVII/8), 

▪ powołanie Komisji Skrutacyjnej, 

▪ przeprowadzenie głosowania tajnego i podjęcie uchwał: 
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  - w sprawie wyboru ławników do Sądu Rejonowego w Świdnicy na kadencję 2024-2027          

(zał. nr 1, proj. LVII/9),  

  - w sprawie wyboru ławników do Sądu Okręgowego w Świdnicy na kadencję 2024-2027          

(zał. nr 1, proj. LVII/10).  

9. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie - (zał. nr 1, proj. LVII/:1-7, 11). 

10. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 25.08.2023 r. 

11. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji.  

12. Oświadczenia i sprawy organizacyjne. 

13. Zakończenie LVII sesji Rady Miejskiej w Świdnicy.                                                                                                                          
 

   

______________________________ 

 
                                                                                                                                                                            

Ad 1. Otwarcie LVII sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski powitał Prezydent Miasta, Zastępców 

Prezydenta, Dyrektorów i Kierowników jednostek organizacyjnych, Radnych i media, 

dokonał otwarcia LVII sesji Rady Miejskiej w Świdnicy w dniu 29 września 2023 r.,  

a następnie stwierdził quorum (22 radnych) i poinformował o prawomocności obrad. 

 

Przewodniczący poprosił wszystkich o powstanie i uczczenie minutą ciszy zmarłego 

31.08.2023 r. Radnego Mariusza Kuca. 
 

_______________________________ 

 

Ad 2. Informacja o wstąpieniu Pana Michała Szczęsnego 

Zastawnego w skład Rady Miejskiej w Świdnicy. 

 
Przewodniczący odczytał postanowienie nr 87/2023 Komisarza Wyborczego w Wałbrzychu z 

dnia 11 września 2023 r.(zał. nr 2) 

 
_______________________________ 

 

Ad 3. Ślubowanie Radnego Rady Miejskiej w Świdnicy- Pana 

Michała Szczęsnego Zastawnego.  

 
 

Przewodniczący poprosił wszystkich o powstanie, Pan Michał Zastawny złożył ślubowanie . 

Od dziś Pan Michał jest Radnym Rady Miejskiej.  

 
_______________________________ 

 

Ad 4. Wręczenie przez Przewodniczącego Rady oraz Prezydent 

Miasta dyplomu nadania tytułu „Zasłużony dla Miasta Świdnicy” 

wraz z pamiątkowym medalem Pani Kazimierze Zając. 
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Zgodnie z uchwałą nr LV/560/23 Rady Miejskiej w Świdnicy z dnia 23 czerwca w sprawie 

nadania tytułu Zasłużonego dla Miasta Świdnicy. Laudację odczytał Wiceprzewodniczący 

Rafał Fasuga (zał. nr 3) 

 
Pani Prezydent Beata Moskal-Słaniewska wraz z Przewodniczącym Rady Janem 

Dzięcielskim, Przewodniczącą Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Współpracy 

Międzynarodowej Danutą Morańską wręczyli Pani Kazimierze Zając dyplom nadania tytułu 

„Zasłużony dla miasta Świdnicy” wraz z pamiątkowym medalem i tabliczką. 

 

 
_______________________________ 

 

Przerwa 10.20 – 10.30 
_______________________________ 

 

 

Ad 5. Przedstawienie porządku LVII sesji Rady Miejskiej 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przedstawił porządek LVII sesji Rady 

Miejskiej (zał. nr 4). 

 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska- przedstawiła zmiany wprowadzone do porządku 

obrad: 

• projekt uchwały nr LVII/12. w sprawie zmiany budżetu (zał. nr 5) 

• projekt uchwały nr LVII/13. zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Miasta Świdnicy 

 

Przewodniczący poprosił o wprowadzenie do porządku obrad uchwały nr LVII/14. w sprawie 

zmiany składu osobowego stałych komisji Rady Miejskiej w Świdnicy. 

 

o wpłynęła autopoprawka Prezydenta Miasta: 

 

- do projektu uchwały nr LVII/12. w sprawie zmiany budżetu (zał. 6) 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie porządek obrad LVII 

sesji Rady Miejskiej z wprowadzonymi zmianami: 

 

w głosowaniu: za - 19, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 7) 

 

porządek obrad został przyjęty. 

 

_______________________________ 

 

Ad 6. Powołanie Komisji uchwał i wniosków 
 

 

W skład Komisji Uchwał i Wniosków powołano radnych: 

 

● Krzysztof Lewandowski 
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● Ryszard Makowski 

● Marcin Paluszek 

 

Radni wyrazili zgodę na pracę w Komisji. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie skład Komisji: 

 

w głosowaniu: za - 19, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 8) 

 

skład Komisji Uchwał i Wniosków został przyjęty. 
 

 

 

Ad 7. Przyjęcie protokołu z LVII sesji Rady Miejskiej 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przypomniał radnym, że protokół  

z LVII sesji były wyłożony do wglądu w Biurze Rady Miejskiej i w związku z brakiem uwag 

wniósł o jego przyjęcie: 

w głosowaniu:  

 za – 20 przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 9 ) 

 

protokół z LVI sesji Rady Miejskiej został przyjęty 

 

______________________________ 

 

 

Ad 8. Wybór ławników do Sądu Rejonowego w Świdnicy  

i do Sądu Okręgowego w Świdnicy na kadencję 2024-2027:  

 

 

 

▪ przedstawienie opinii Zespołu opiniującego kandydatów na ławników, 

przedstawił Wiceprzewodniczący Rady Rafał Fasuga (zał. nr 10,10a ) 
 

 

▪ przedstawienie i przyjęcie projektu uchwały w sprawie pozostawienia 

bez dalszego biegu zgłoszenia kandydata na ławnika (zał. nr 1, proj. 

LVII/8), 
 

 

 

Projekt uchwały nr LVII/8 w sprawie pozostawienia bez dalszego biegu zgłoszenia 

(…)*kandydata na ławnika do Sądu Okręgowego Wydziału Karnego w wyborach na 

kadencję 2023-2027 przedstawił Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski (zał. nr 11). 

 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LVII/8: 
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w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 12 ) 

 

projekt uchwały nr LVII/8 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu. 

 

______________________________ 

 

▪ powołanie Komisji Skrutacyjnej 

 
Przewodniczący po wcześniejszych rozmowach z Radnymi poprosił do Komisji Skrutacyjnej 

Radnych w składzie: 

1. Andrzej Ora 

2. Krzysztof Grudziński 

3. Danuta Morańska 

 

Radni wyrazili zgodę na pracę w Komisji. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie skład Komisji 

Skrutacyjnej:  

 

w głosowaniu: za - 20, przeciw - 0, wstrzymało się -1, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 14 ) 

 

Skład Komisji Skrutacyjnej został przyjęty 
 

 

 

______________________________ 

 

Przerwa 10.55 – 11.00 

______________________________ 

 

 

▪ przeprowadzenie głosowania tajnego i podjęcie uchwał: 

 
Komisja Skrutacyjna wybrała Przewodniczącą Komisji Panią Danutę Morańską, która 

przedstawiła zasady głosowanie tajnego (zał. nr 15)  

Radny Krzysztof Grudziński rozdał wszystkim karty do głosowania wraz z zasadami 

głosowania, natomiast Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Danuta Morańska wraz  

z Radnym Andrzejem Orą sprawdzili czy urna jest pusta. Drobna uwaga Przewodniczącej 

Komisji Pani Danuty Morańskiej, o tym iż karta nr 3 jest dwustronna. 

 

Radni w kolejności alfabetycznej oddawali swoje głosy do urny. Komisja Skrutacyjna 

wybrała się do osobnego pomieszczenia liczyć głosy. 

______________________________ 

 

Przerwa 11.00 – 11.55 

______________________________ 
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  - w sprawie wyboru ławników do Sądu Rejonowego w Świdnicy na 

kadencję 2024-2027 (zał. nr 1, proj. LVII/9),  

 
Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Danuta Morańska - przedstawiła protokół (zał. nr 16) 

z głosowania na ławników do Sądu Rejonowego: 

❖ Wydziału Rodzinnego i Nieletnich w Świdnicy - w załączeniu karty z oddanymi 

głosami: głosy ważne (zał. nr  16a), karty niewykorzystane (zał. nr 16b).  

❖ Wydziału Pracy i Ubezpieczeń Społecznych - w załączeniu karty z oddanymi głosami: 

głosy ważne (zał. nr 16c), karty niewykorzystane (zał. nr 16d). 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - powiedział, że w wyniku głosowania 

tajnego projekt uchwały nr LVII/9. w sprawie wyboru ławników do Sądu Rejonowego  

w Świdnicy na kadencję 2024 - 2027 (zał.nr 17 ) został przyjęty. 

 

 

______________________________ 

 

  - w sprawie wyboru ławników do Sądu Okręgowego w Świdnicy na 

kadencję 2024-2027(zał. nr 1, proj. LVII/10).  
 

Przewodnicząca Komisji Skrutacyjnej Danuta Morańska przedstawiła protokół z głosowania 

na ławników do Sądu Okręgowego w Świdnicy (zał. nr 18) : 

❖ Wydziału Cywilnego- w załączeniu karty z oddanymi głosami: głosy ważne (zał. nr  

18a), karty niewykorzystane (zał. nr 18b). 

❖ Wydziału Pracy i Ubezpieczeń Społecznych- w załączeniu karty z oddanymi głosami: 

głosy ważne (zał. nr 18c), karty niewykorzystane (zał. nr 18d). 

❖ Wydziału Karnego - w załączeniu karty z oddanymi głosami: głosy ważne (zał. nr 

18e), karty niewykorzystane (zał. nr 18f). 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski - powiedział, że w wyniku głosowania 

tajnego projekt uchwały nr LVII/10. w sprawie wyboru ławników do Sądu Okręgowego  

w Świdnicy na kadencję 2024 - 2027 (zał.nr 19) został przyjęty. 

 

 

_______________________________ 

 

Ad 9. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie: 

 
Ad 9.1. 

Projekt uchwały LVII/1. w sprawie zaliczenia Placu Dworcowego do kategorii dróg 

gminnych przedstawił Maciej Gleba Dyrektor Wydziału Dróg i Infrastruktury Miejskiej (zał. 

nr 20) 

 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Radny Marcin Paluszek- ile jest miejsc parkingowych, które państwo zamierzają utworzyć po 

wprowadzeniu strefy płatnego parkowania ? 
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Dyrektor Maciej Gleba - kilkanaście albo kilkadziesiąt, liczba ta jest za chwile do ustalenia. 

Część z tych miejsc jest dedykowana dla osób niepełnosprawnych, część dla Straży Miejskiej  

a reszta to miejsca ogólnodostępne. Między 20 a 30 stanowisk. To są dzisiejsze pojazdy, które 

parkują. Natomiast, kiedy zaliczymy Plac Dworcowy do kategorii dróg publicznych to liczba 

miejsc do parkowania może się ograniczyć, ponieważ parkowanie tam jest niezorganizowane, 

chaotyczne i niezgodne z obowiązującymi  przepisami. Zaliczenie tej drogi do kategorii dróg 

publicznych na pewno zmusi Zarządcę do uporządkowania ruchu i wskazania miejsc do 

parkowania w sposób zorganizowany. Pojazdy mieszkańców dotykają zarówno Placu 

Dworcowego w parkowaniu jak i peronów kolejowych. 

 

Radny Krzysztof Lewandowski- to była ostatnia enklawa w mieście, gdzie można było 

zaparkować bez opłaty. Nie wiem czy nie zrobimy kłopotu podróżującym, którzy podróżują 

pociągami do pracy, zostawiają samochód i wracają. W momencie jak zostanie wprowadzona 

strefa płatnego parkowania to będzie to kosztowne i utrudnimy życie ludziom. A tam dziś jest 

znak B39 zakaz postoju do 3 min, czyli można było podjechać w krótkim okresie czasu 

wysadzić albo odebrać podróżujących i odjechać. Ja my to zablokujemy to nie będzie to 

możliwe bez opłacenia biletu. Nie zyskamy żadnych pieniędzy bo to będą groszowe sprawy  

w skali roku a tylko utrudnimy ludziom życie. 

 

Dyrektor Maciej Gleba- w tej kadencji podejmowali państwo uchwałę o zaliczeniu parkingu 

przy ul. Sprzymierzeńców do Strefy Płatnego Parkowania, zwiększyliśmy SPP o 18 miejsc do 

parkowania. Przypomnę jak było chwile przed, plac zajęty 100% przez tych co przyjeżdżali  

i porzucali pojazdy w celu zaparkowania jak najbliżej centrum miasta. Dziś jak jest Strefa 

Płatnego Parkowania to 75-80% parking jest zapełniony pojazdami, w związku z tym 

znalezienie w tej części miejsca do parkowania w tym rejonie miasta kiedyś było niemożliwe 

a w tej chwili jest możliwe. Odnosząc się do znaku B39, ja zakładam, że jeżeli Państwo 

zaliczycie ten plac do kategorii dróg publicznych to ja nie wykluczam, że w ustaleniach  

z organem zarządzającym ruchem, który w tym momencie staje się Starosta  znajdziemy takie 

ustalenia, żeby tych którzy przywożą pasażerów do centrum przesiadkowego pozbawiać 

wnoszenia opłat przez krótkotrwałe parkowanie. Przypomnę jak to wygląda dzisiaj 

zmieniliśmy w ostatnim roku po wymianie parkometrów system kontroli wnoszenia opłat 

przez kierowców którzy znajdują się w SPP tak, że  kontrola realizowana jest tak, że idzie 

kontroler raz stwierdza, że samochód nie opłacił czasu postoju natomiast upomnienie za 

nieopłacony postój otrzymuje po ponownej kontroli tego samego miejsca po okresie co 

najmniej 5 min. To jest wyraźnie zaznaczone w upomnieniu, które dostaje kierowca, pierwsza 

kontrola odbyła się o tej godzinie a druga kontrola odbyła się co najmniej 5 minut później. 

Nie sądzę by to spowodowało jakiekolwiek kłopoty wprost przeciwnie będzie łatwiejszy 

dostęp dla tych którzy tego dostępu dziś nie mają. 

  

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska- będę tutaj polemizować, ponieważ jestem jedną z tych 

osób, które tam parkują. Mam wrażenie, że część osób przyjeżdzających odebrać osobę  

z pociągu 5 minut to jest mała ilość czasu. Myślę, że tak naprawdę mając na uwadze 10 

miejsc czy rzeczywiście nam się opłaca by robić sztuczny bałagan i to jeszcze na tym  

malutkim fragmencie. Czy rzeczywiście do kasy miasta wpłyną tak wielkie pieniądze z tego 

tytułu? Są dworce gdzie nie ma stref płatnego parkowania i myślę, że to jest lepsze 

rozwiązanie. Podobne rozwiązanie wprowadzone zostało w Jaworzynie Śląskiej i to wcale nie 

rozwiązuje sytuacji bo ludzie są wręcz nękani a przyjeżdzający nie mają gdzie zaparkować. 

Nie jestem zwolenniczką by to miejsce zostało objęte strefą płatnego parkowania. 

 

Przewodniczący Rady- mi się wydaje, że w tej dyskusji ważniejsze jest to ile będzie można 

stać by kogoś odebrać. W dużych miastach jest tak, że 20 min postoju jest bezpłatnie. Sądzę, 

że u nas też będzie można to tak załatwić, by to nie trwało 5 minut a dłuższy okres czasu.  

 

Dyrektor Maciej Gleba- dzisiaj Państwu proponuje przyjęcie uchwały o zaliczeniu drogi do 
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kategorii dróg publicznych a nie o wprowadzenie strefy płatnego parkowania. W otoczeniu 

centrum przesiadkowego od strony ulicy Kolejowej mamy kawałek wolnego terenu by 

nieodpłatnie można było samochód zaparkować. Na wysokości wyjścia z tunelu widnieje 

informacja o możliwości zaparkowania przez okres kilku minut by tego pasażera  

w komunikacji kołowej czy szynowej wysadzić. Po to wybudowaliśmy tunel by można było 

przejść między placem Dworcowym a ul. Kolejową. Nie podzielam Pani poglądu, że będzie 

to kłopot, jestem bardzo mocno otwarty na wspólną wizytę po sesji na plac dworcowy  

i pokaże mi pani gdzie mogę zaparkować tam samochód.   

 

 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska- nie słychać wypowiedzi- nie włączono mikrofonu. 

 

Dyrektor Maciej Gleba- pod warunkiem, że to nie będzie peron, na który wjeżdżają 

szynobusy. 

 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LVII/1: 

 

w głosowaniu: za - 18, przeciw - 1, wstrzymało się -2, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 21 ) 

 

projekt uchwały nr LVII/1 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 22  do niniejszego protokołu. 

 

______________________________ 
Ad 9.2. 

Projekt uchwały LVII/2. zmieniająca uchwałę w sprawie taryfy opłat i zasad odpłatności 

za usługi przewozowe transportu zbiorowego organizowane przez Gminę Miasto 

Świdnica przedstawił Sławomir Kwiatkowski Dyrektor Strefy Płatnego Parkowania (zał.nr 

23 ) 

 

 

Komisje Budżetu i Finansów oraz Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury wydały 

pozytywną opinię do projektu uchwały. 

  

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Radny Marcin Paluszek- czy w słowie parlamentarnych zaliczają się też wybory do 

parlamentu europejskiego? 

 

Dyrektor Sławomir Kwiatkowski- chciałbym potwierdzić, że chodzi o krajowe wybory. 

 

Zastępca Prezydenta Krystian Werecki- jeżeli jest taka możliwość byśmy uzupełnili  

i dopisali wybory do parlamentu europejskiego. Słuszna uwaga.  

 

Przewodniczący Jan Dzięcielski- Panie Radny proszę złożyć wniosek do komisji. 

 

Radna Aldona Struzik- chciałam zapytać dokładnie o to samo.  
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Radny Krzysztof Lewandowski- czy to dotyczy wszystkich co mają prawo wyborcze czy 

każdego?  

 

Przewodniczący Jan Dzięcielski- to jest święto demokracji, jak zrobimy dzień bezpłatnego 

przejazdu dla każdego to nic się nie stanie.  

 

 

Do Komisji uchwał i wniosków wpłynął wniosek Radnego Marcina Paluszka:  

wnioskujemy o dodanie do §6 pkt 12 wyborów do parlamentu europejskiego. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie wniosek Radnego 

Marcina Paluszka : 

 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 24 ) 

 

wniosek  został przyjęty. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LVII/2: 

 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 25 ) 

 

projekt uchwały nr LVII/2 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 26  do niniejszego protokołu. 

 
______________________________ 

 
Ad 9.2. 

Projekt uchwały LVII/3. w sprawie nadania tytułu „Zasłużonego dla Miasta Świdnicy” 

dla Pana Zbigniewa Kowalskiego przedstawił Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski  

(zał. nr 27) 

 

Radna Danuta Morańska- Zespół opiniujący wnioski Zespół Radnych do rozpatrywania 

wniosków w sprawie nadania tytułu „Honorowy Obywatel Miasta Świdnicy” oraz  

„Zasłużony dla Miasta Świdnicy” wydał opinię pozytywną.  

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LVII/3: 

 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 28 ) 

 

projekt uchwały nr LVII/3 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 29 do niniejszego protokołu. 

 



 11 

______________________________ 
 

Ad 9.3. 

Projekt uchwały LVII/4. zmieniająca uchwałę nr LIII/538/23 Rady Miejskiej w Świdnicy  

z dnia 28.04.2023r. w sprawie przyjęcia „Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych i Przeciwdziałania Narkomanii w Gminie Miasto Świdnica na 

lata 2023-2025” przedstawiła Izabela Siekierzyńska Dyrektor Wydziału Polityki Społecznej  

i Spraw Socjalnych (zał.nr 30) 

 

Komisja Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa wydała pozytywną opinię do projektu 

uchwały. 

 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Radny Marcin Paluszek- tu nie ma mowy o zmiany stawek? 

 

Dyrektor Izabela Siekierzyńska- ulega zmianie w pkt VI pn.:”Zasady wynagrodzenia 

członków MKdsRPA”, ppkt 4 otrzymuje brzmienie: za udział jednej grupy diagnostyczno-

pomocowej  Zespołu interdyscyplinarnego  -100 zł brutto”. Stawka pozostaje bez zmian. 

  

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LVII/4: 

 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 31 ) 

 

projekt uchwały nr LVII/4 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 32 do niniejszego protokołu. 

 

______________________________ 
 

 

 

Ad 9.5. 

Projekt uchwały LVII/5. w sprawie utworzenia Miejskiej Rady Seniorów w Świdnicy  

i nadania jej statutu przedstawiła Izabela Siekierzyńska Dyrektor Wydziału Polityki 

Społecznej i Spraw Socjalnych (zał.nr 33) 

 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska- czy nie istniała wcześniej Rada Seniorów, bo wydaje 

mi się, że istniała jako osobne ciało reprezentujące Seniorów? 

 

Dyrektor Izabela Siekierzyńska- Rada funkcjonuje od 2014 roku, a ponieważ powołana była 

jedną uchwałą, w której nadany był statut, to my zmieniamy tamtą uchwałę. Jeśli państwo 

przyjmiecie dzisiejszą uchwałę to tamta podjęta w 2014 roku straci moc i na  nowo trzeba 

powołać radę, której będzie nadany statut. 

 

Przewodniczący Jan Dzięcielski- Rada Seniorów występowała już wiele razy, by otrzymać 
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zwrot za udział w różnych wydarzeniach.  

 

Radny Marcin Paluszek- chciałbym zapytać o organy statutowe, jednym z organów Rady jest 

zgromadzenie Seniorów, który wybiera członków Rady. Tam próg uczestniczenia  

w zgromadzenie rady jest wysoki bo, żeby świdnicki senior mógł wziąć udział  

w zgromadzeniu seniorów to musi zebrać 15 podpisów innych seniorów. Po co to 

komplikować? Takie zapisy mocno ograniczają partycypację seniorów. Czy jesteśmy w stanie 

zmniejszyć próg i czy w zgromadzeniu będzie mógł wziąć każdy senior mieszkający  

w Świdnicy po np. 60 roku życia? 

 

Dyrektor Izabela Siekierzyńska- to o czym pan mówi to nie jest przedmiot dzisiejszej 

uchwały, ponieważ wybór zgromadzenia jest regulowany odrębnym dokumentem- 

Zarządzeniem Prezydenta i rzeczywiście jeśli dany senior ukończył 60 rok życia chce 

samodzielnie poza organizacją pozarządową wystąpić i być kandydatem Rady Seniorów to 

rzeczywiście obecne przepisy regulują to, że musi on zebrać minimum 15 głosów. Natomiast 

my dzisiaj mówimy o statucie. 

 

Radny Marcin Paluszek- chodzi mi o zapis dotyczący Zgromadzenia Seniorów a nie Rady 

Seniorów, które jest ciałem, które gromadzi się a by wybrać spośród kandydatów  członków 

Rady Seniorów. I do tego zgromadzenia seniorów żeby być członkiem potrzebne jest 15 

podpisów. To jest niepotrzebne blokowanie aktywności seniorów bo mówimy tutaj nie 

o kandydatach na członków rady a o tym żeby ktoś miał prawo głosu to musi zebrać podpisy 

15 seniorów.  

 

Dyrektor Izabela Siekierzyńska- to jest zapis, którego nie zmienialiśmy i funkcjonuje on od 

2014 roku, jeżeli państwo uznacie że należy ten zapis zmienić to możemy go dzisiaj 

spróbować zmodyfikować. 

 

Przewodniczący Jan Dzięcielski- to musiałby być wniosek seniorów, może zostawmy to na 

kolejną radę. Jeśli taki będzie wniosek i seniorzy się wypowiedzą to wrócimy do tej kwestii. 

 

Dyrektor Izabela Siekierzyńska- projekt tego statutu był szeroko omawiany z członkami Rady 

Seniorów, z Panem Przewodniczącym obecnej Rady i przez Radę pozytywnie zaopiniowany. 

 

Przewodniczący Jan Dzięcielski- w poniedziałek jestem umówiony z przewodniczącym Rady 

Seniorów i na pewno o to spytam. 

 

Radny Marcin Wach- seniorzy brali bardzo czynny udział w tworzeniu statutu i takiej 

poprawki nie zgłaszali. Na komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawiciel Rady 

Seniorów stwierdziła jasno i wyraźnie, że jest bardzo zadowolony z tego statutu. 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Komisja Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa wydała pozytywną opinię do projektu 

uchwały. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LVII/5: 

 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 34 ) 

 

projekt uchwały nr LVII/5 został przyjęty. 
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Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 35  do niniejszego protokołu. 

 

______________________________ 
 

Ad 9.6. 

Projekt uchwały LVII/6. w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od obowiązku 

przetargowego trybu zawarcia umowy najmu na czas określony - 10 lat – lokali 

użytkowych -pomieszczeń usytuowanych w budynku przy ul. M. Kozara-Słobódzkiego 

21 w Świdnicy przedstawiła Alicja Masny Dyrektor Wydziału Gospodarki Mieszkaniowej  

(zał.nr 36 ) 

 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

 

Radny Marcin Paluszek- czy ta umowa obejmuje wynajem całego kompleksu czy część 

budynku, terenu. Jak wygląda kwestia najmu terenu wokół? Czy podmiot jest zobowiązany 

utrzymywać w należytym porządku teren wokół siebie? Czy w umowie są wyszczególnione 

obowiązki jeżeli chodzi o utrzymanie budynku? Kto odpowiada za utrzymanie w 

odpowiednim stanie technicznym wynajmowanego budynku? 

 

Dyrektor Alicja Masny- spółka TEB Edukacja wynajmuje część budynku, jest to duży 

budynek, który ma kilku najemców jak np. Młodzieżowy Dom Kultury, który ma tam swój 

oddział, jest też Społeczna Akademia Nauk, która zajmuje całe piętro a także jest 

Stowarzyszenie Modelarzy. TEB Edukacja wynajmuje od początku od 1 kwietnia 2021r. 

wynajęła 870 m2 i sukcesywnie 5 aneksami do umów zwiększaliśmy tą przestrzeń na 

potrzeby spółki. Dopisaliśmy do umowy najmu kolejne pomieszczenia zwolnione przez 

oddział miejskiej biblioteki publicznej a także klub seniorów i szatnie, które w tym momencie 

są zagospodarowane na potrzeby Dziennego Liceum, które jest prowadzone od tego roku. Za 

stan techniczny całego budynku odpowiada gmina reprezentowana przez zarządcę nasz 

Miejski Zakład Nieruchomości i tu Dyrektor Marek Suwalski ze swoimi służbami czuwa nad 

tym by ten stan był niepogorszony natomiast za same przestrzenie wynajmowane i za co to 

się w nich dzieje bieżące remonty, modernizacje, które są niezbędne do prowadzenia 

działalności  a nie są sprzeczne z prawem budowlanym odpowiada zawsze najemca i to co 

robi w uzgodnieniu z nami i pod kontrolą zarządcy. Dla nas jest to bardzo dobre wyjście, że 

każdy z tych najemców dba o te przestrzenie wewnątrz. Oczywiście części wspólne budynku 

części większe są po stronie gminy i nimi zajmuje się Miejski Zarząd Nieruchomości 

natomiast samą przestrzenią wynajmowaną, wyposażeniem, pomalowaniem, odświeżaniem, 

naprawami bieżącymi zajmują się zawsze najemcy i takie uwarunkowania są w umowach na 

co godzą przystępując do zawierania umów. 

 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury wydała pozytywną opinię do projektu 

uchwały. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LVII/6: 

 

w głosowaniu: za - 22, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 37 ) 
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projekt uchwały nr LVII/6 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 38 do niniejszego protokołu. 

 

______________________________ 
 

Ad 9.7. 

Projekt uchwały LVII/7. w sprawie przyjęcia "Planu Gospodarki Niskoemisyjnej dla 

Gminy Miasto Świdnica do 2030 r.” przedstawił Maciej Gleba Dyrektor Wydziału Dróg  

i Infrastruktury Miejskiej (zał.nr 39) 

 

Główne ustalenia zawarte w planie gospodarki niskoemisyjnej przedstawiła Pani Kornelia 

Woldan (zał. nr 39a) 

 

Komisja Rozwoju Gospodarczego i Infrastruktury wydała pozytywną opinię do projektu 

uchwały. 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Jan Dzięcielski- chciałbym podziękować za bardzo obszerny i szczegółowy 

dokument, bardzo się Państwo napracowaliście. Oby do 2050 r. udało się uzyskać 

niezależność energetyczną. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LVII/7: 

 

w głosowaniu: za - 19, przeciw -  , wstrzymało się - , 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 40 ) 

 

projekt uchwały nr LVII/7 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 41 do niniejszego protokołu. 

 

______________________________ 
 

Ad 9.11. 

Projekt uchwały LVII/11. w sprawie podtrzymania stanowiska wyrażonego przez Radę 

Miejską w Świdnicy w uchwale nr LII/530/23 z dnia 31 marca 2023 r. w sprawie 

rozpatrzenia skargi na Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej w Świdnicy 

przedstawił Tomasz Kempa Przewodniczący Komisji Skarg Wniosków i Petycji (zał.nr 42) 

 

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LVII/11: 

 

w głosowaniu: za - 20, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 43) 
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projekt uchwały nr LVII/11 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 44 do niniejszego protokołu. 

 

______________________________ 
 

 
Ad 9.12. 

Projekt uchwały LVII/12.  w sprawie zmiany budżetu wraz z autopoprawką przedstawił 

Kacper Siwek skarbnik Miasta (zał.nr 45) 

  

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Wiceprzewodniczący Rafał Fasuga- chciałbym bardzo podziękować za uwzględnienie 

autopoprawki. Był to wniosek składany przez wiele lat przez byłego wieloletniego radnego 

Janusza Szalkiewicza, który w sprawie ul. Prądzyńskiego przez te lata przedstawił nam 

wszystko i wytknął wszystkie wady. Złożyliśmy teraz wniosek do Pani Prezydent, który udało 

się umieścić w budżecie za co bardzo dziękuje. 

 

Radny Krzysztof Lewandowski- trzeba powiedzieć coś więcej, skąd są te pieniądze. To jest za 

duża kwota by przejść obojętnie obok tej uchwały. Mówi się, że odbiera się nam samorządom 

część podatków PIT, CIT itd. i odbiera to rząd ale rząd polski też daje. To jest dobitny 

przykład, że daje dużo więcej bo 21 mln  plus 600 tys. zwrot VAT-u i to jest dowód na to że 

mamy wsparcie naszego rządu. Jest to wsparcie czytelne, ciągłe bo w poprzednim roku 

dostaliśmy również duże pieniądze. I to właśnie rząd w swojej mądrości wskazuje na co te 

pieniądze mamy przeznaczyć. Ja mam wątpliwość gdybyśmy my mieli do dyspozycji te 

kwoty co byśmy z nimi zrobili, a rząd mówi tak: konkretnie na inwestycje, na rozwój, na 

oświatę itp. Myślę, że od tego momentu każdy, kto będzie chciał krytykować gospodarkę  

i przepływ środków z podatków to się zastanowi bo tu ewidentnie widać, że to działa i oby 

tak to trwało po najbliższym okresie wyborczym. 

 

 

Przewodniczący Jan Dzięcielski- Panie Radny, to nie komuna. Ja chciałbym żebyśmy my 

decydowali na co wydajemy a nie rząd w Warszawie. My jesteśmy samorządem  

i pozbawianie nas najpierw środków a później wrzucanie i mówienie jakim jest się dobrym to 

jest ograniczanie nas samorządowców zarówno pana jak i mnie. Wolałbym żeby nikt nam nie 

mówił na co mamy wydać tylko żebyśmy na radzie miejskiej decydowali na co powinnyśmy 

wydać. 

 

Radny Wiesław Żurek- chciałbym złożyć wniosek o zamknięcie listy mówców, ponieważ 

dyskusja zmierza nie w tym kierunku. 

 

Do Komisji uchwał i wniosków wpłynął wniosek Radnego Wiesława Żurka o zamknięcie 

listy mówców. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie wniosek Radnego 

Wiesława Żurka : 

 

w głosowaniu: za - 14, przeciw - 7, wstrzymało się -1, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 46 ) 

 

wniosek o zamknięcie listy mówców został przyjęty. 
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Przed wnioskiem formalnym zgłosili się: Wiceprzewodniczący Lech Bokszczanin, Prezydent 

Beata Moskal-Słaniewska i Wiceprzewodniczący Rafał Fasuga. 

 

 
Wiceprzewodniczący Lech Bokszczanin- zwrócę się do radnego Krzysztofa 

Lewandowskiego, który dzisiaj mówi, że rząd nam daje a jeszcze niedawno na tej sali 

podczas obrad mówił, że rząd nam nie daje, ponieważ władze miasta są przeciwne i krytykują 

nasz rząd. Tak dobrze wybiórczo przed wyborami nam dać w momencie, kiedy inne gminy 

dostają dużo większe środki a mają wnioski złożone formalnie tak dobrze jak i my oni dostają 

my nie dostajemy bo nie jesteśmy przychylni. No nie tak to powinno wyglądać. Wspomniał 

Pan Przewodniczący, że te środki które nam zabierano mogliśmy sobie sami rozdysponować 

a teraz jak pan powiedział rząd pokazuje swoim palcem na co możemy je wydać i tak tez nie 

powinno być. Panie skarbniku te 21 mln które dostaliśmy, jak to wygląda na tle środków, 

które straciliśmy w postaci obniżonych subwencji oświatowej, w postaci odebranych nam 

środków z dochodów własnych, z podatków, które to rząd wprowadził sobie ulgi za które nie 

płaci on tylko my. 

   

 

Skarbnik Kacper Siwek – to są dochody charakterze jednorazowym te środki, które dostajemy 

teraz z subwencji ogólnej to nie są środki, które maja jakiejkolwiek przeznaczenie celowe w 

przeciwieństwie do środków, które otrzymujemy z rozmaitych funduszy. To są środki 

którymi możemy dysponować co do zasady-dowolnie. Natomiast one mają charakter 

jednorazowy. Jeżeli próbujemy je utożsamiać z kwotami, które powinny być 

rekompensowane samorządom to zauważcie Państwo, że dochody z PIT-u w związku  

z reformami, które miały miejsce od  2019 r. w systemie podatkowym są utracone nie jako na 

zawsze. Ewentualnie do kolejnej reformy takich PIT-ów bo te dochody wykazują od 2019 r 

tendencję spadkowa. Przypomnę, że w 2019 r. PIT-ów mieliśmy na poziomie 69 mln zł, teraz 

2023r. - 60 mln 770 zł. Od 2019 r. to jest nieprawdopodobny spadek. Jeżeli sobie 

uwzględnimy to gdyby system podatkowy się nie zmienił to w 2023r. Świdnica utraciła jakieś 

32 mln zł. Otrzymaliśmy 21 mln, jeszcze raz podkreślę, że nie da się rekompensować 

dochodów o charakterze cyklicznych dochodami o charakterze jednorazowym. Bo nie mamy 

żadnej pewności, nie mamy żadnego aktu prawnego, który mówi, o tym że w kolejnych latach 

dostaniemy jakiekolwiek i nie wiadomo jakie kwoty dochodów stanowiących rekompensatę. 

Pamiętam jak na początku roku wprowadzaliśmy wolne środki w znacznej wysokości, 

postulował pan że pewne rzeczy powinnyśmy wiedzieć na etapie projektowania budżetu  

i powinnyśmy je zaplanować, absolutnie się z panem zgadzam. To jest podobna sytuacja, 

gdzie nie mamy środków, którymi możemy dysponować. Trudno zaplanować jakiekolwiek 

środki na rok przyszły. Te środki, które teraz wprowadzamy i wycofujemy posłużą pokryciu  

i zrównoważeniu budżetu roku 2024.  Będą przeznaczone na pokrycie wydatków bieżących, 

wydatków, które maja charakter cykliczny. Stąd też nie możemy prognozować takich 

wpływów na kolejne, dlatego to jest tak trudne planowanie i rzeczywiście z tą naszą 

samorządnością jest trochę pod górkę. 

 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- pan skarbnik powiedział większość co ja chciałam 

powiedzieć, samorządy potrzebują stabilizacji w przepisach, w strukturze finansów  

i postulujemy o to w różnych gremiach także jako Związek Miast Polskich od momentu jak 

wprowadzono pierwsze zmiany w systemie podatkowym za czasów tej kadencji czyli od roku 

2018 w momencie kiedy były decyzje i kiedy myśmy już szacowali jakie to może wywołać 

skutki w sferze finansów samorządowych. Nie możemy się na takie regulacje doczekać, to co 

powiedział pan skarbnik, chce jeszcze mocno podkreślić. To są decyzje o charakterze 

jednorazowym po drugie, zapadające w czasie który jest nam nieznany po trzecie ta wysokość 

rekompensat również nie wiemy z jakich wyliczeń wynika. Gdyby system funkcjonował na 
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tych samych zasadach jak 5 lat temu dzisiaj nasze wpływy z tytułu podatku PIT wynosiły by 

więcej o 32 mln zł. Mając świadomość takiego wpływu nie dziś tylko rok temu moglibyśmy 

inaczej planować wydatki bieżące a przypomnę państwu, że w tych wydatkach są takie 

rzeczy, które znowu były dla nas zaskoczeniem jak szaleństwo cenowe na rynku energii 

elektrycznej, jak rosnące koszty obsługi kredytów, którymi podpieramy się w momencie 

realizacji inwestycji miejskich. Jak decyzje o zmianie minimalnego wynagrodzenia, którymi 

też się nas się zaskakuje a którymi konkretne skutki  rodzą, bo przecież wiele usług z których 

korzystamy wykonywana jest przez firmy, które do tych najprostszych prac zatrudniają osoby 

z bardzo niskimi kwalifikacjami i wypłacają te minimalną. Ta historia powtórzy się znowu, 

mamy wrzesień 2023 i w tym czasie zazwyczaj mieliśmy już stworzony szkielet 

przyszłorocznego budżetu, ale też wpływały do nas konkretne i wiążące informacje  

z ministerstwa finansów, które pokazywały jakich dochodów możemy się spodziewać w roku 

kolejnym z różnych tytułów z tym również wspomnianej wcześniej subwencji oświatowej. 

Subwencja oświatowa to jest sfera, która obciąża nas najbardziej jako samorząd, podkreślę to 

też dzisiaj, że subwencja oświatowa w stosunku do wydatków jakie ponosimy na oświatę  

z roku na rok procentowo jest coraz niższa. My z tych wpracowanych przez miasto dochodów 

dokładamy coraz więcej do sfery, która jest jednym z elementarnych obszarów naszych 

wydatków. To niedoszacowanie prowadzi do tego, że coraz trudniej skonstruować budżet, 

i później stoimy przed takimi decyzjami o których będziemy z państwem rozmawiać  

a mianowicie o podwyżkach płac dla pracowników samorządowych. Ja mówię tutaj bardzo 

szeroko o pracownikach samorządowych, nie tylko o Urzędzie Miejskim ale o instytucjach 

Kultury, Przedszkolach, Żłobkach, oczywiście w sferze edukacji to są pracownicy obsługi  

i administracji to są bardzo trudne rozmowy i coraz trudniejsze decyzje. Inflacja na razie 

trochę wyhamowała, ale się nie zatrzymała. Ta rekompensata która, dobrze że wpłynęła nie 

równoważy za to co utraciliśmy a co do wsparcia rządowego przy realizacji inwestycji bardzo 

dobrze że ona jest, ale ona też była od wielu lat. Świdnica niejednokrotnie korzystała  

z takiego wsparcia przy realizacji różnego rodzaju inwestycji, nie tylko drogowych, ale  

i infrastrukturalnych. Takie wsparcie też powinno być rzeczą oczywistą, ale najpierw musimy 

mieć zabezpieczone wydatki bieżące, które pozwalają na normalne funkcjonowanie miasta. 

Ta rekompensata na to do końca nie wystarczy, znów będziemy musieli je pokrywać 

pieniędzmi, które chętnie byśmy przeznaczyli na inwestycje, na drobne zadania, drobne 

remonty, o które państwo m.in. wnioskujecie a dzisiaj z wielką przykrością bardzo często 

piszę odpowiedzi do państwa o braku środków. No właśnie z tego ten brak środków wynika, 

wszystko zostało zachwiane i mam nadzieję, że w najbliższym roku zostanie to 

uporządkowane i będziemy pracować nie w warunkach chaosu a w oparciu zasady, które będą 

pozwalały nam normalnie i bezpiecznie planować przyszłość finansową. Chcę zwrócić na 

jedną rzecz uwagę, mówimy o bieżących zmianach w budżecie ale w ślad za tym idzie 

wieloletnie prognoza finansowa. Ta prognoza, którą mieliśmy przyjętą 5,6,7 lat temu,  

w której zakładaliśmy sobie pewne duże zadania inwestycyjne a właściwie dzisiaj ma się 

nijak do rzeczywistości również z tego powodu, że stabilność samorządu została bardzo 

mocno naruszona.  

 

 

Wiceprzewodniczący Rafał Fasuga-ja do pana radnego Krzysztofa Lewandowskiego, te 

pieniądze o których mówiłem na ul. Prądzyńskiego one pochodzą z VAT-u z inwestycji, 

której był pan przeciwny. Cały czas jest Pan przeciwny naszemu basenowi letniemu. 

Dziękowałem, że pani prezydent przesunęła je na inwestycje drogowe, ale wspomniał pan  

o oświacie. Nie raz na sesji mówiłem i powtórzę po raz kolejny oświata za tych rządów jest  

w bardzo złym stanie. Od stycznia tego roku nauczyciele będą zarabiać o dwieście parę 

złotych więcej niż minimalna krajowa. 6% jest w budżecie tej oficjalnej przewidziane 

podwyżki dla nauczycieli. Tak więc z najwyższym stopniem nauczyciel będzie zarabiał 400 zł 

więcej niż minimalna krajowa więc proszę nie mówić, że rząd daje cokolwiek na oświatę. 

Dobrze pan wie, że laptopy były przeznaczone dla klas IV, jeszcze nie zostały podpisane 

odpowiednie dokumenty żebyśmy mogli te laptopy przekazać. Laboratoria przyszłości, te 
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inwestycje które zostały poczynione na Komisji Oświaty, pani dyrektor dokładnie panu 

wyjaśniła jak to wygląda. A to że rząd nam przekazał 22 mln a zabrał 33 mln no to tylko im 

dziękować, no taki rząd to tylko chwalić. Prawie jak Robin Hood tylko w druga stronę. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LVII/12 wraz z autopoprawką: 

 

w głosowaniu: za - 22, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 47 ) 

 

projekt uchwały nr LVII/12 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 48 do niniejszego protokołu. 

 

______________________________ 
 
Ad 9.13. 

Projekt uchwały LVII/13. zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Miasta Świdnicy przedstawił Kacper Siwek Skarbnik Miasta (zał. nr 49) 

  

 

W sprawie projektu uchwały zabrali głos: 

 

Radny Krzysztof Lewandowski- bez pieniędzy rządowych Polski Ład nie bylibyśmy w stanie 

modernizować biblioteki, nie mamy takich środków. Sam pan dobrze wie jak wyglądają 

obiekty oświatowe w Świdnicy Liceum nr 1, Liceum nr 2, Pana szkoła ma wykonaną 

modernizację dachu obiektu- za czyje to są pieniądze? Pieniędzmi trzeba umieć zarządzać. 

 

Radny Krzysztof Grudziński- w sprawie 620 tys. przeznaczonych na ul. Prądzyńskiego czy te 

środki pozwolą też na budowę parkingu w okolicach „grzyba”? 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- te środki wystarczą tylko na zrobienie podkładki. 

Budowa parkingu to jest już budowa z infrastrukturą podziemną, to są zupełnie inne koszty. 

Są rządowe programy, do których będziemy składać wnioski na budowę parkingu licząc na 

pozytywną ocenę ich merytorycznego wkładu.  

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Komisja Budżetu i Finansów wydała pozytywną opinię do projektu uchwały. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LVII/13: 

 

w głosowaniu: za - 20, przeciw -  , wstrzymało się - , 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 50 ) 

 

projekt uchwały nr LVII/13 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 51 do niniejszego protokołu. 

 

Ad 9.14. 
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Projekt uchwały LVII/14. w sprawie zmiany składu osobowego stałych komisji Rady 

Miejskiej w Świdnicy przedstawił Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski (zał.nr 52) 
  

Radny Michał Zastawny złożył akces w formie papierowej, o tym iż chce uczestniczyć  

w Komisjach: Oświaty, Kultury i Współpracy Międzynarodowej, Budżetu i Finansów oraz 

Komisji Rewizyjnej(zał. nr 52a) 

 

Do Komisji uchwał i wniosków nie wpłynął żaden wniosek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

LVII/13: 

 

w głosowaniu: za - 22, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 53 ) 

 

projekt uchwały nr LVII/14 został przyjęty. 

 
Protokół Komisji Uchwał i Wniosków stanowi załącznik nr 54 do niniejszego protokołu. 

______________________________ 
 

Ad 10. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 

25.08.2023 r. 
Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 25.08.2023 r. radni otrzymali na piśmie 

(zał. nr 55 ). 

 

W załączeniu:  

▪ sprawozdanie z działań podejmowanych przez Urząd Miejski w Świdnicy, związanych  

 z ograniczeniem bezrobocia i aktywizacją osób bezrobotnych (zał. nr 55a) 

▪ informacja dot. wydanych zarządzeń Prezydenta Miasta (zał. nr   55b) 

▪ wykaz postępowań podprogowych o wartości od 85 000 do 130 000 zł, zgodnie  

z Regulaminem udzielania zamówień podprogowych o wartości do 130 000 zł (zał. nr 55 c) 

▪ wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą o gospodarce nieruchomościami 

(zał. nr  55d). 

▪ wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą Prawo zamówień publicznych (zał. 

nr   55e) 

 

_______________________________ 

 

Ad 11. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji.  

 
Interpelacje złożyli radni: 

 

− Jan Dzięcielski dot. utworzenia biura paszportowego w Świdnicy…………(zał. nr 56 ) 

− Rafał Fasuga dot. dot. wykonania parkingu dla właścicieli ogródków działkowych przy 

ul. Tenisowej ……………………………………………………………….……...(zał. nr 57 ) 

− Andrzej Ora dot. przystanku MPK w pasie drogowym, dot. projektu uchwały w 

sprawie reparacji odszkodowań i zadośćuczynienia z tytułu strat, jakie Polska 

poniosła z powodu napaści Niemiec oraz późniejszej okupacji, dot. naprawienia 

kratownicy zabezpieczającej drzewo, dot. zlokalizowania przejścia z parkingu przy ul. 

Wyszyńskiego na teren SP4 ………………………………………………….(zał. nr 58-58c) 

− Magdalena Rumiancew-Wróblewska utworzenia placu zabaw dla dzieci na 

skrzyżowaniu ulic Westerplatte/Strzelińska, dot. wykonania oświetlenia i korekcji 
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roślinności przy ul. Westerplatte w stronę Dzierżoniowa, dot. działki pod sklep 

wielkopowierzchniowy w rejonie ulic Strzelińska/Westerplatte…………(zał. nr 59-59b) 

− Zofia Skowrońska-Wiśniewska i Lesław Podgórski dot. utworzenia biura obsługi 

klienta TAURON……………………………………………………………………(zał. nr 60) 

− Violetta Wiercińska dot. wykonania chodnika po stronie ogródków działkowych  przy 

ul. Prądzyńskiego …………………………………………………………….…… (zał. nr 61) 

− Władysław Wołosz dot. remontu  z ul. Bohaterów Getta z ul. Pułaskiego….(zał. nr 62) 

− Marcin Wach dot. nocnych wyścigów przy ul. Polna Droga- czy będzie organizowane 

spotkanie dla mieszkańców. 

− Michał Zastawny dot. Polnej Drogi spotkałem się z dzielnicowym Michałem 

Szymańskim, który mówił, że Policja rozważa doraźne akcje jakie były 

przeprowadzane na Modliszówce, ale skierował prośbę do Wydziału Ruchu 

Drogowego w Jaworzynie Śląskiej. 

 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska odpowiedziała: 

 

 

dot. nocnych wyścigów przy ul Polna Droga- będzie takie spotkanie, ale nie organizowane 

przez Urząd, ponieważ nie ma takich kompetencji by zająć się sprawą szybkich samochodów 

i łamania przepisów ruchu drogowego w obszarze Polna Droga. Natomiast jesteśmy cały czas 

w kontakcie z Policją. Pan Adam Mazur Dyrektor Biura Zarządzania Kryzysowego 

kilkakrotnie spotkał się z Komendantem Policji Komendy Powiatowej jak i Naczelnikiem 

Ruchu Drogowego a także z Komendantem naszej Straży Miejskiej. Pewne decyzje zostały 

podjęte, przede wszystkim Polna droga i ulice dojazdowe zostaną objęte zakazem poruszania 

się z prędkością większą niż 30km/h. Pan Adam Mazur w imieniu miasta przygotowuje w tej 

chwili kalkulacje pod planowane uruchomienie monitoringu. Oprócz dużego parkingu  

w okolicy byłego „Alexa” weźmiemy pod uwagę mały parking przy Skateparku. Jest 

planowane spotkanie pod koniec października organizowane przez Komendę Policji  

w ramach konsultacji. Myślę, że też zaproszą nas przedstawicieli urzędu i Rady Miejskiej 

jeżeli będzie precyzyjnie wyznaczony termin. Z informacji jakie posiadam od Komendanta 

wynika, że tych sprawców ma Policja zdiagnozowanych natomiast takich delikwentów 

Policja musi złapać na gorącym uczynku. Kilku już poniosło dotkliwe kary. Mam nadzieję, że 

skuteczność policji będzie jeszcze większa. Będziemy wdrażać część rozwiązań one 

pokrywają się z tym co postulują mieszkańcy, którzy skierowali do nas pismo kilkanaście dni 

temu. 

 

dot. biura paszportowego- pan Przewodniczący przypomniał, że do dzisiejszego dnia nie 

otrzymaliśmy odpowiedzi w tym temacie. Z Wojewodą rozmawiałam osobiście kilka 

miesięcy temu. Wyjaśnił, że są zaangażowani w otwarcie dwóch biur a pod koniec roku będą 

w stanie wrócić do tematu w odniesieniu do Świdnicy i że takie pismo do nas wystosuje. Nic 

takiego nie dotarło. Nie sądzę żeby to była jakaś skomplikowana sprawa odpowiedzieć 

kilkoma zdaniami. Jeśli interpelacja do mnie trafi to ją przekierujemy. 

 

 

dot. utworzenia punktu firmy TAURON- bardzo słuszny postulat, cieszę się z deklaracji pana 

Radnego jeżeli jest taka możliwość, żeby nam pomóc to na pewno skorzystamy, ponieważ 

zainteresowanie w Świdnicy jest bardzo duże. Błędem było zlikwidowanie takiego punktu 

obsługi.  

 

dot. działki pod sklep wielopowierzchniowy- nie przypominam sobie żeby miasto 

dysponowało większą działką przeznaczoną na cele handlowe. Temat ten się troszkę pokrywa 

z tym co Pan Radny Krzysztof Lewandowski wnosił- brak sklepu na Kraszowicach. Sklep 
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Dino jest zainteresowane, jeżeli spełni warunki to domkniemy temat. Firmy szacują to w 

oparciu o gęstość zaludnienia i lokalizacje innych sklepów. 

Miasto niewiele może, ale sprawdzimy dokładnie możliwość dysponowania działką. Jeśli 

miasto ma działkę, która kilkakrotnie nie została sprzedana w otwartym przetargu to wówczas 

czekamy na zainteresowanego i wykonujemy przetarg wtedy kiedy przynajmniej jeden 

oferent do niego stanie.  Jeśli do tej pory nie ma ani jednego chętnego to ten obszar nie jest 

interesujący. Na resztę interpelacji odpowiem pisemnie. 

 

_______________________________ 

 

Ad 12. Oświadczenia i sprawy organizacyjne. 
 

Radny Krzysztof Grudziński- serdecznie zapraszamy zarówno zawodników jak i kibiców na 

Puchar Świdnickiego Dzika. Zawody odbędą się jutro tj. 30 września o godz. 17.00.  

w Galerii Świdnickiej. 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- dziś o godz. 18.00 w Miejskiej Bibliotece Publicznej 

odbędzie się wieczór autorski z Mariolą Szaciło-Mackiewicz i Wojciechem Korycińskim, 

którzy napisali książkę, która jest obrazem świdnickiej kultury od czasów powojennych do 

czasów współczesnych. Zapraszam także na koncert w dniu jutrzejszym w Katedrze o godz. 

19.00 w ramach festiwalu organizowanego przez Jakuba Monetę i grać będzie sam Jakub.  

 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska- serdecznie Państwa zapraszam na spotkanie z Panią 

Mariolą Szaciło-Mackiewicz, jest to moja koleżanka, która jest współautorką tej książki. 

Wydaje mi się że jest to ważne wydarzenie dla mieszkańców Świdnicy, także serdecznie 

zapraszam państwa i mieszkańców.   

 

Przewodniczący Jan Dzięcielski- zachęcam wszystkich państwa, pójdźmy wszyscy na 

wybory. 

_______________________________ 

 

Ad 13. Zakończenie LVII sesji Rady Miejskiej w Świdnicy. 

 
W związku z wyczerpaniem punktów porządku obrad, Przewodniczący Rady Miejskiej Jan 

Dzięcielski podziękował wszystkim za przybycie i zamknął obrady słowami - „zamykam 

LVII sesję Rady Miejskiej w Świdnicy”. 

 

Przebieg obrad zarejestrowano na płycie CD przechowywanej w Biurze Rady Miejskiej, która 

stanowi integralną część protokołu. 

 
 

Na tym protokół zakończono. 

Protokołowała:  

     Wioleta Lewandowska     PRZEWODNICZĄCY RADY 

..................................................... 

       / Wioleta Lewandowska /       Jan Dzięcielski 

    Świdnica, dnia 29.09.2023 r.            


